

auch aus Sibers Zeit, und sie sind in der Folge bis zum Ende des 18. Jahrhunderts nur wenig geändert worden. Sie bestehen aus 3 Klassen, deren erste „de legibus in scholam recipiendorum“, die zweite „de legibus in scholam receptorum“, die dritte „de legibus e schola dimittendorum“ handelt. Sie sind übrigens ziemlich streng, und die jungen Leute werden gar nicht etwa als Herren behandelt. Als Belege mögen folgende Stellen dienen: „Praeceptoribus universis et singulis, qui cunque se scholae discipulos esse profitentur, obtinent, nec unquam eos ullis modis vel verbis contemnunt, multo minus de rigore illorum justissimo sive apud hospitem aut quemvis alium conquerantur, secus facientes aut virgis multantor, aut actu ipso schola ejiciuntur.“ Das würden die jetzigen Gymnasiasten und vollends die jungen Leute, die heutzutage in diesen Hallen unterrichtet werden, gewaltig übelnehmen. Etwas rigoristisch klingt ferner: „ne paupertate quidem aut fame se vinci patiantur. Est enim bonaे mentis praeceptor paupertas. Attendant: „παθηματα μαθηματα.“ Commerciren durften sie auch nicht: „Symposia, lites, concertationes mutuas et consortia prava fugiant“, ja nicht einmal renomiren: „veste decenti et scholastico digna, non vero ad nostri saeculi vanitatem accommodata utuntor, et Cabbatas, Cuphias et male moratos triangulares pileos, bracca rubras et varii coloris togas, mitras et pallia — abesse jubemus et ad Scythas et Cyclopes remittimus.“ Es müssen aber die Sachen doch getrieben worden sein, sonst hätte man sie nicht verboten. Voll kleinlicher Pedanterie sind die Specialgesetze. Es wird streng verboten: „Crudos fructus in scholam importare, auditoria aut scholae vestibulum aut secreti ambularium aliaque loca hominum adspectui obvia, urina, sordibusque aliis conspurcare.“ Noch possirlicher klingt: „e ludo vel templo dimissi inter eundum non resistant vel hac illac respiciant, quod